
   سيستان و بلوچستان: ششمين فصل كاوش باستان شناسي در 
محل »تپه صادق« از تپه هاي اقماري محوطه تاريخي »شهر سوخته« 
واقع در شهرستان زابل منطقه سيس��تان آغاز شد. اين فصل از كاوش با 
همكاري دانشگاه سيستان و بلوچستان و دانشگاه »سون ياسن« كشور 
چين انجام مي شود. ش��يرازي عضو هيئت علمي دانش��گاه سيستان و 
بلوچستان در اين باره گفت: يكي از ويژگي هاي اين كاوش، كشف و بررسي 
فعاليت هاي صنعتي در هزاره سوم قبل از ميلاد در »شهر سوخته« است. 
يوخوآ تان، استاد گروه باستان شناسي دانشگاه »سون ياسن« كشور چين 
هم اظهار داشت: اين كاوش به منظور شناخت بهتر و بيشتر روابط تاريخي 

بين كشورها و كشف معماري باستاني صورت مي گيرد. 
   قم: معاون وزير اقتصاد و رئيس س��ازمان سرمايه گذاري و كمك هاي 

اقتص��ادي و فني اي��ران از تصفيه خانه هاي 
فاضلاب ش��ماره 2 و 3 قم بازديد ك��رد و از 
نزديك در جري��ان فعاليت هاي اين واحدها 
و مس��ائل و چالش هاي پيش روي آنها قرار 
گرفت. محمد خزاعي با اشاره به آيات و روايات 
و همچنين منويات مقام معظم رهبري مبني 
بر ارزش و اهميت خدمت رس��اني به مردم 

گفت: احداث تصفيه خانه فاضلاب قم نيز در راستاي حفظ بهداشت و خدمت 
به مردم بوده و جزو باقيات الصالحات و از خدمات ارزنده به شمار مي رود. 

   اردبيل: هاشم مظفري مديركل امور اقتصادي و دارايي استان اردبيل 
گفت: يكي از اولويت هاي اساسي مسئولان واگذاري پروژه هاي نيمه تمام 
عمراني به بخش خصوصي است كه در اين راستا 40 طرح و پروژه عمراني 
در استان اردبيل به بخش خصوصي واگذار شده تا عمليات اجرايي اين 
پروژه ها سير صعودي به خود گيرند. وي با اشاره به اينكه براي اقتصاد 
مقاومتي در كشور 24 برنامه تدوين شده است، افزود: از اين تعداد پنج 
برنامه مبناي برش استاني قرار گرفته و به دستگاه هاي اجرايي استان 
محول شده تا بتوانند اين برنامه ها را به صورت اساسي و هدفمند انجام 
دهند چراكه تحقق منويات مقام معظم رهبري اولويت اساسي ماست. 

   ف�ارس: مديركل ميراث فرهنگي فارس با اشاره به رتبه اول استان 
از نظر تعدد آثار تاريخي و ثبت 2882 اثر در فهرست آثار ملي و چهار اثر 
ثبت جهاني گفت: با توجه به اهميت رونق صنعت گردشگري دركشور و 
جايگاه ويژه استان فارس از اين منظر، لزوم تقويت گردشگري تاريخي 
و مذهبي در استان محسوس مي باشد. مصيب اميري با تشريح ضرورت 
اجراي طرح تهيه اطلس باستان شناسي استان فارس خاطر نشان كرد: 
در راستاي سياست هاي اقتصاد مقاومتي و رشد هويت اسلامي- ايراني و 
فراهم نمودن زمينه براي اشتغال زايي در استان و تسهيل در پاسخگويي 
به استعلام هاي متقاضيان در كليه دستگاهاي اجرايي استان، اداره كل 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري فارس در نظر دارد اطلس 

باستان شناسي استان را در شش مرحله تهيه و تنظيم نمايد.

با توسعه شهرها و 

محمدرضا عباسي 
   گزارش 2

افزاي�ش تع�داد 
خودروها و حجم 
ترددها معضلي براي ساكنين شهرها به وجود 
آمده كه دائمي بودن آن باعث ش�ده به يكي از 
اركان و مسائل زندگي شهرنشيني تبديل شود. 
متأسفانه كمبود منابع مالي، غفلت و بي توجهي 
برخي مسئولان هم بر وجود و بروز اين مشكلات 
افزوده است. ترافيك موجود در شهر چهاردانگه 
يكي از معضلات و مشكلاتي است كه همه روزه 
ش�هروندان و رهگذران با آن دست به گريبان 
هستند. مش�كلي كه حل آن همت و مشاركت 
همه جانب�ه م�ردم و مس�ئولان را مي طلب�د. 

    
 ترافيك موج��ود در محور آيت الله س��عيدي در 
شهرستان اسلامشهر كه بخش��ي از راه ارتباطي 
و دسترس��ي كلانش��هر ته��ران ب��ه ش��هرها و 
شهرستان هاي جنوب غربي استان تهران است، 
يكي از هزاران معضلي اس��ت كه همه روزه مردم 
منطقه ب��ا آن روبه رو هس��تند.   وجود ش��هرك 
صنعتي و انبوهي از كارگاه هاي توليدي و استقرار 
ده ها شركت بزرگ توليدي و صنعتي در اين محور 
يكي از عوامل ايجاد ترافيك در منطقه چهاردانگه 
اس��ت؛ كه رفع اين معضل به عوامل مختلفي از 
جمله همت مسئولان، مش��اركت مردم، تأمين 
منابع مالي و نگاه كارشناسانه در طراحي و اجراي 
پروژه هاي شهري بستگي دارد.   تردد روزانه بالغ 
بر150هزار م��ورد از محور آيت الله س��عيدي به 
سمت تهران و بالعكس باعث شده تا ساكنين شهر 
چهاردانگه در شهرستان اسلامشهر مدت زيادي 
از وقت و زم��ان خود را جهت تردد در اين ش��هر 
صرف گذر از ترافيك سنگين حاصل از عبور انواع 
خودرو سبك و س��نگين كنند.   احمد حسيني 
يكي از ساكنين ش��هر چهاردانگه مي گويد: شهر 
چهاردانگه داراي قدمت زيادي است و از مناطق 
كهن در استان تهران است، متأسفانه از پيشرفت و 
توسعه شهري بي بهره بوده و فاقد زيرساخت هاي 
مورد نياز يك شهر است.  وي مي افزايد: عدم وجود 
كمربندي و راه دسترس��ي خارج از ش��هر باعث 

شده، تمام خودروهاي عبوري از داخل شهر تردد 
نمايند و بر ترافيك حاص��ل از وجود خودروهاي 
ش��هروندان، افزوده ش��ود.   خانم استيري يكي 
ديگر از شهروندان اين منطقه مي گويد: به جهت 
كم عرض بودن كوچه ها و معابر داخل شهر، عدم 
تأمين پاركينگ توس��ط مالكين ساختمان هاي 
مس��كوني و همچنين برخي ارگان ها و نهادهاي 
خدماتي باعث شده همه روزه شاهد وجود ترافيك 
سنگيني در سطح خيابان هاي شهر باشيم.  وي 
مي افزايد: عبور محور آيت الله س��عيدي از وسط 
شهر چهاردانگه اين منطقه را به دو بخش شمالي 
و جنوبي تبديل كرده و نبود راه دسترسي مناسب 
مانع ايجاد ارتباط اين دو بخش شده و علاوه بر آن 
باعث افزايش بار ترافيكي اين مس��ير شده است.  
حسين ديگر ش��هروند اين ش��هر هم مي گويد: 
طولاني بودن مس��ير دوربرگردان و دسترس��ي 
جنوب به شمال چهاردانگه باعث افزايش مسير 
تردد و ايجاد ترافيك در ش��هر ش��ده و متأسفانه 
به يك عادت روزم��ره براي ش��هروندان تبديل 
شده است.  اين شهروند مي افزايد: راه موجود در 
شهر چهاردانگه متناس��ب با حجم افزايش تردد 
خودروها نبوده و نياز اس��ت تا حداقل با تعريض 
آن بخشي از اين ترافيك حل شود، البته احداث 

خط مترو و اتصال به متروي تهران هم مي تواند در 
كاهش بار ترافيكي مسير اثرگذار شود. 

   نوسازي بافت فرسوده و مقابله با ترافيك 
البته وجود ترافيك در شهر چهاردانگه تنها به دليل 
انبوه ترددهاي خودروها نبوده و احداث ش��هرك 
صنفي و خدماتي چهاردانگه و انتقال صنايع مزاحم 
از شهر تهران به اين منطقه، بدون درنظر گرفتن و 
تأمين زيرساخت هاي مناسب و عدم رعايت قوانين 
راهنمايي و رانندگي و نبود پاركينگ مناس��ب، از 
ديگر عوامل بروز و افزايش ترافيك شهر چهاردانگه 
است.  عليرضا خزايي رئيس شوراي اسلامي شهر 
چهاردانگ��ه در اين خصوص مي گويد: متأس��فانه 
ترافيك موجود در شهر چهاردانگه به عنوان يكي 
از بزرگ ترين معضلات و مشكلات مديريت شهري 
محسوب شده و علاوه بر اتلاف وقت و تحميل هزينه 
زياد سوخت براي ش��هروندان و رهگذران، باعث 
ايجاد آلودگي هواي منطقه نيز شده است.   خزايي 
مي افزايد: رفع معضل ترافيك س��نگين از ابتداي 
ورودي ميدان امام علي)ع( تا سه راه بوتان يكي از 
طرح هاي در دست اقدام شوراي شهر و شهرداري 
چهاردانگه است، با اجرايي شدن آن شاهد كاهش 
چشمگير ترافيك اين مس��ير خواهيم بود.  وي با 
اشاره به موانع اجراي طرح مي گويد: وجود برخي 

مراكز و تأسيسات نظامي در مسير باعث شده روند 
اجراي طرح تعريض به كندي پيش رود كه در اين 
رابطه مكاتباتي نيز با مس��ئولان و مقامات ارتش 
جمهوري اسلامي داش��ته و منتظر اعلام نظر آنها 
هستيم.  نماينده مردم چهاردانگه در پارلمان شهري 
مي افزايد: با توجه به جابجايي مكان پاسگاه انتظامي 
فرماندهي بخش چهاردانگه به زودي شاهد تخليه و 
آغاز عمليات تخريب و باز سازي اين مكان و تعريض 
معبر خواهيم بود.  وي مي گويد: وجود يكي از مراكز 
و تأسيسات ارتش جمهوري اسلامي ايران در مسير 
و همجواري با پمپ بنزين، طي دو جلسه اي كه با 
مسئولان اين مركز داشتيم، مقرر گرديد با كسب 
تكليف از مقام عاليرتبه ارتش و فرماندهي كل قوا، 
مقدمات عقب نشيني ديوار اين مركز فراهم شود.   
رئيس ش��وراي ش��هر چهاردانگه تأكيد مي كند: 
مديريت ش��هري چهاردانگه آمادگ��ي لازم براي 
اجراي طرح تعريض محور آيت الله سعيدي را دارد 
و در اين زمينه با مالكين و متوليان املاك و بناهاي 
موجود در مسير نيز توافقاتي را انجام داده ايم.   وي 
مي افزايد: طي توافق به عمل آمده با مديران شركت 
لوله و ماشين سازي، مقرر ش��ده اين شركت طي 
برنامه زمانبندي ش��ده و حداكثر تا دو سال آينده 
نسبت به انتقال كامل از شهر چهاردانگه به مكان 

ديگري اقدام كند. 
 خزايي ادامه مي دهد: با انتقال اين شركت ضمن 
ايجاد فضاي سبز مورد نياز شهر، به عرض محور 
جاده نيز اف��زوده خواهد ش��د و در رابطه با بقيه 
املاك موجود در ميس��ر نيز كه مالك خصوصي 
دارند، شوراي شهر و شهرداري چهاردانگه، آمادگي 
لازم براي انجام توافقات مورد نظر را دارد.  نماينده 
مردم در پارلمان شهر چهاردانگه، تأكيد مي كند: 
متأسفانه با توجه به وجود بافت فرسوده درسطح 
شهر چهاردانگه و تقاضاي شهروندان براي اعطاي 
تسهيلات براي نوسازي و بازسازي، همكاري لازم 
و اعطاي تسهيلات تشويقي از سوي شهرداري به 
شهروندان صورت نمي گيرد و قوانين موجود و آراي 
صادره به پرونده هاي متشكله در كميسيون هاي 
ماده 100 و شهرس��ازي، اس��تقبال مردم خيلي 

رضايت بخش نيست.

بررسي ها نشان مي دهد تحولات ناشي از شكل گيري 
تقس��يم كار بين المللي، گراني مس��كن و كمبود 
عرضه  آن، در كنار نبود برنامه ريزي اجتماعي، انجام 
اصلاحات ارض��ي و دگرگوني س��اختار اقتصادي 
استان به ويژه در مناطق روستايي از دهه40 به بعد 
سبب شد ش��هر زنجان به عنوان مقصد مهاجرتي 
روستاييان انتخاب ش��ود.  اين مهاجرت ها موجب 
شده تا مناطقي همچون بيسيم، نجف آباد و زورآباد و 
چهار محله ديگر در زنجان و ابهر و خدابنده باجذب 
20درصد از جمعيت 400هزار نفري زنجان به يكي 
از سكونتگا ه هاي مهم در اين منطقه تبديل شوند.  
يكي از كارشناسان ارش��د برنامه ريزي شهري در 
خصوص عوارض ايجاد اين سكونتگاه ها به »جوان« 
مي گويد: »بي توجهي به اي��ن موضوع مهم، باعث 
نابودي و بلعيده ش��دن اراضي كش��اورزي اطراف 
شهر، مشكلات حمل و نقل، افزايش جرم و جنايت و 
آسيب هاي اجتماعي، نزول سطح آموزش و سواد در 

اين مناطق شده است.« 

 فاطمه شامي مي افزايد: »هنگامي كه كاربري اين 
محدوده ها بدون برنام��ه و در نظرگرفتن ضوابط 
و آئين نامه هاي مربوطه ش��كل مي گيرد، به طور 
طبيعي از تأسيس��ات و زيرس��اخت مناسبي هم 
برخوردار نمي ش��وند، كه اين موضوع باعث ايجاد 

بافتي كاملاً نامناسب و متفاوت از شهر مي شود.«
  زنجان،  ابهر و خدابنده در صدر حاشيه نشيني 
در حالي كه در سال هاي اخير پديده حاشيه نشيني 
در اس��تان زنجان به يك معضل ب��زرگ تبديل 
ش��ده اس��ت، با اين وجود براي حل اين مشكل 
تاكنون اق��دام قابل توجهي انجام نگرفته اس��ت.  
گزارش ها نش��ان مي دهد پس از زنجان، دو شهر 
ابهر و خدابنده در اين استان داراي بالاترين ميزان 
حاشيه نشيني هستند.  رشد شهرنشيني و افزايش 
مهاجرت هاي روستايي باعث شد شش سال قبل 
تعدادي از ساكنان روس��تاهاي منطقه خانه هاي 
خود را رها كنند و به حاش��يه شهر خدابنده پناه 
آورده و منطق��ه مح��روم زورآباد را پدي��د آورند.  

بررس��ي ها نش��ان مي دهد در حال حاضر بيش 
از 500 خان��وار در دامنه كوه ه��اي قيدار زندگي 
مي كنند كه از داش��تن گاز و آب سالم بهداشتي 
بي بهره اند و برق آنها  نيز به صورت آزاد و با نصب 
كنتور در تير برق از فاصله يك كيلومتري تأمين 
مي شود.  در حالي كه دولت نهم قول داد با ساخت 
مس��كن مهر براي مردم زورآباد، مشكل سكونت 
آنها را حل كند و حتي با حضور اس��تاندار وقت، 
نماينده مجلس، مسئولان شهرس��تان و استان 
اين پروژه كلنگ زني هم شد ولي برخي مسائل و 
مخالفت ها در اين زمينه موجب شد تا اين اتفاق 
نيفتاده و اين منطق��ه همچنان حاش��يه بماند.  
فرماندار شهرستان خدابنده با تأييد اين موضوع 
به جوان مي گويد: »س��ال 8۹ مسئولان تصميم 
گرفتند براي حل مش��كل اس��كان زورآبادي ها 
اقدام به ساخت مسكن مهر كنند به همين منظور 
محدوده اي نيز براي اين كار انتخاب شد.« باب الله 
فتحي مي افزايد: »حتي قرار ش��د نام اين منطقه 

به كوي ش��ريعتي تغيير كند، اما به علت تملك 
صورت گرفته توس��ط مردم، مسكن مهر در آنجا 
احداث نش��د و قرار ش��د محل ديگري براي اين 
منظور انتخاب ش��ود.« وي ادامه مي دهد: »طي 
سال هاي گذشته منطقه كوي شريعتي از سوي 
ش��هرداري و فرمانداري به حال خود رها شد و به 
دليل عدم نظارت س��اخت و سازهاي غيرمجازي 
نيز در اين منطقه صورت گرفت.« بنابه اظهارات 
فرماندار شهرستان خدابنده، منطقه زورآباد )كوي 
شريعتي( يكي از بهترين نقاط ش��هر قيدار بوده 
كه در صورت ساخت ش��هرك مي تواند به يكي از 

بهترين مناطق شهري تبديل شود. 
  دلالان عامل بروز حاشيه نشيني 

در حالي كه مسئولان شهري مي توانند براي حل 
مشكلات سكونتگاه هاي منطقه برنامه ريزي داشته 
باش��ند اما آنها توپ را به زمي��ن دلالان انداخته و 
آنها را عامل اصلي اين معضلات مي دانند.  فرماندار 
شهرس��تان خدابنده دراين خصوص مي گويد: »از 
زماني كه قرار شده شهرك شريعتي در اين منطقه 
س��اخته ش��ود دلال ها به بهانه گران شدن زمين 
اقدام به ساخت و سازهاي غيرمجاز و فروش زمين 
كردندكه اين موضوع ش��دت ايجاد سكونتگاه ها را 
بالا برد.« ساخت وساز در زمين هاي اوقافي و نبود 
مديريت منسجم شهري در مناطق حاشيه زنجان 
را بايد از جمله مشكلاتي دانس��ت كه سبب شده 
سكونتگاه هاي رسمي به صورت قارچ در شهرهاي 
مختلف اين استان چهره نمايي كند.  در اين ميان، 
منطقه بيسيم زنجان نيز از جمله مناطقي است كه 
بيشترين آسيب ها را در زمينه ايجاد سكونتگاه هايي 
كه كمترين امكانات ش��هري را دارد ديده ش��ود. 
يك عضو شوراي اسلامي ش��هر زنجان نيز با تأييد 
نابس��اماني هاي موجود در محله بيسيم مي گويد: 
»از نخس��تين روزهاي آغاز به كار ش��وراي چهارم 
توجه به مناطق محروم در دستور كار قرار گرفت و 
قرار شد حل مش��كلات اين مناطق در اولويت قرار 
بگيرد.« عباس راشاد مي افزايد: »به همين منظور در 
نامه نگاري هايي كه با بنياد مستضعفان داشتيم از آنها 
خواستيم تا زمين 18 هكتاري جنوب غربي ميدان 
وليعصر را تعيين تكليف كنند و با تغيير كاربري آن و 
رعايت سرانه هاي فضاي سبز از طريق تهاتر يا فروش 
بخشي از اراضي متعلق به شهرداري هزينه هاي مورد 
نياز ساماندهي به محله بيسيم و خيابان جمهوري 
تأمين شود.« وي اظهار اميدواري مي كند با افزايش 
بودجه طرح توسعه مناطق محروم، اعضاي شوراي 
شهر با كمك شهرداري بتوانند مشكلات موجود را 
حل كنند.  به گفته كارشناسان شهري تنها راه حل 
مشكل سكونتگاه هاي غيررسمي در استان زنجان، 
تعامل و هم��كاري نهادهاي مرتبط اس��ت كه اين 

موضوع مي تواند مشكلات موجود را حل كند. 
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 برگزاري كنگره اميران، سرداران 
و 7 هزار شهيد دفاع مقدس در استان مركزي 

كنگره  اميران، سرداران و بيش از 7 هزار شهيد استان مركزي به منظور 
حفظ و نشر ارزش هاي دفاع مقدس در اين استان برگزار مي شود. 
سردار محسن كريمي فرمانده سپاه روح الله استان مركزي با عنوان كردن 
اين مطلب و با اش��اره به اينكه حوادثي كه در ط��ول تاريخ اتفاق افتاده 
تصادفي و جبري نبوده بلكه فرازماني و فرامكاني بوده، اظهار داش��ت: 
تاريخ آيينه تمام عياري اس��ت براي شناخت عوامل پيروزي و شكست 
كه يكي از اين موارد ك��ه در تاريخ ما وجود دارد تاري��خ طلايي دوران 
دفاع مقدس است و به فرموده مقام معظم رهبري يك گنج است كه اين 
گنج بايد توسط افراد دلسوز و متعهد به نظام استخراج شود.  وي با اشاره 
به اينكه بايد ارزش هاي دفاع مقدس در جامعه به ويژه براي نسلي كه آن 
دوران را درك نكرده اند، تبيين شود، افزود: نهادي مانند بنياد حفظ آثار 
و نشر ارزش هاي دفاع مقدس مي تواند در اين زمينه گام هاي بسيار مهم 
و تأثيرگذاري را بردارد و در اين مورد تمامي دستگاه ها بايد همكاري لازم 
را داشته باشند.  فرمانده سپاه روح الله اس��تان مركزي با اشاره به اينكه 
هر سازمان و تشكيلاتي بايد در نهادينه كردن ارزش هاي دفاع مقدس 
سهمي داشته باشد و با برنامه ريزي در اين زمينه گام بردارد، تصريح كرد: 
اقدامات اداره حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس در اين زمينه بسيار 
مهم و تأثيرگذار بوده، اما هنوز در ابتداي راه هس��تيم.  سردار كريمي 
تأكيد كرد: برگزاري كنگره اميران، سرداران و بيش از 7 هزار شهيد دفاع 

مقدس استان در سال ۹7 در اين استان برگزار خواهد شد. 

نماينده مردم نهاوند درگفت وگو با جوان: 
 اصلاح محورهاي حادثه ساز 

بعد از مرگ 44نفر، در دستور كار قرار گرفت
حادثه س�از  و  پرت�ردد  محوره�اي 
»في�روزان« و »آورزم�ان« نهاون�د كه 
هر س�اله مورد اس�تفاده زائران اربعين 
و گردش�گران قرار مي گيرد، در س�ال 
جاري با افزايش 88 درصدي تصادفات 
اين محورها در 9ماه نخست سال، مرگ 
44 نف�ر و مصدوميت بي�ش از 400 نفر 

رقم خورد كه اوج اين تصادفات ه�م در روزهاي منتهي به اربعين 
بود. بنابراين تم�ام اين اتفاقات ب�ه همراه پيگيري ه�اي روزنامه 
ج�وان و نماينده م�ردم نهاون�د منجر به اين ش�د كه مس�ئولان 
اصلاح اين محورها را در دس�تور كار ق�رار دهند ك�ه در اين باره 
گفت وگويي با حس�ن بهرام ني�ا نماينده مردم نهاون�د در مجلس 
شوراي اس�لامي انجام داديم تا از جزئيات آن بيشتر آگاه شويم. 

    
آق�اي بهرام ني�ا مش�كل اصلي دو مح�ور »آورزم�ان« و 

»فيروزان« چه بود؟
اين دو محور مواصلاتي متعلق به شهرستان نهاوند هستند كه طي سال هاي 
اخير، بستر تعدادي زيادي از تصادفات بوده  و مشكلات زيادي را براي مردم 
ايجاد كرده است. يكي از اين محورها كه آورزمان نام دارد شهرستان نهاوند 
را به ش��هر همدان وصل مي كند و محور فيروزان نيز اين شهرستان را به 
استان هاي غربي كشور از جمله كردستان، كرمانشاه و ايلام متصل مي كند 
و مسير زائران عتبات عاليات را تش��كيل مي دهد. بنابراين اين مسيرها 
به عنوان راه هاي پرتردد نهاوند ش��ناخته مي شوند كه از زيرساخت هاي 
مناسبي برخوردار نيستند و عدم توجه مسئولان به اصلاح اين نقاط منجر 
به فوت بيش از 40 نفر و مصدوميت بيش از 400 نفر در هفت ماه نخست 
سال جاري شد. علت اين تصادفات هم اين است كه مسئولان محورهاي 
نهاوند- آورزمان و نهاوند- فيروزان را مسير روستايي قلمداد مي كردند، 
درحالي كه از اين نقاط به عنوان جاده ترانزيتي اس��تفاده مي ش��ود. لذا 
اعتبارات ملي و استاني براي آن در نظر گرفته نمي شد و پيچ هاي خطرناك 
آن هرساله جان تعداد زيادي از مردم را مي گرفت. البته از اعتباراتي كه به 
استان تخصيص داده مي شد، سهم ناچيزي هم به اين مسيرها مي رسيد و 
اصلاحات به صورت لاك پشتي انجام مي گرفت. بنابراين همين اصلاحات 
كم نيز خودشان باعث افزايش تصادفات مي شدند، چراكه مسافران بعد از 
گذشتن از مسيري عريض به يكباره وارد گلوگاهي مي شوند كه محل به 

وقوع پيوستن تصادفات سنگين و بيشمار است. 
با توجه به اينكه اين مس�يرها سال هاست بستر حوادث 
گوناگوني هستند، امسال چه اقداماتي براي اصلاح آنها 

انجام گرفت؟
آقاي نوبخت، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان برنامه  و بودجه را 
دعوت كرديم تا از نزديك با وضعيت اسفناك اين محورها روبه رو شود. 
بنابراين به دنبال اين بازديد و پيگيري هايي كه انجام گرفت، گزارشي 
فني از وضعيت دو محور تهيه شد و آن را به آقاي نوبخت ارجاع داديم 
تا دس��تورات لازم را لحاظ كنند. به دنبال آن، آقاي آخوندي، وزير راه 
و شهرسازي هم دس��تور داد تا اعتبارات لازم براي اصلاح اين راه هاي 
مواصلاتي تأمين ش��ود. البته در حال حاضر تمام اي��ن موارد در قالب 
دستوراتي است كه داده ش��ده و هنوز به مرحله اجرايي نرسيده است. 
بنابراين منتظر هس��تيم اولين گام يعني تأمين اعتبار برداشته شود. 
البته حدود پنج ماه پيش هم براي اصلاح محور مواصلاتي فيروزان كه 
به استان هاي غربي كشور متصل مي شود يك ميليارد اختصاص داده 

شده است كه اكنون در مرحله انتخاب پيمانكار قرار دارد. 
با توجه به اينكه دس�تورات لازم ب�راي اصلاح محورهاي 
حادثه ساز نهاوند داده ش�ده، پيش بيني مي كنيد اصلاح 

اين محورها چه زماني كليد بخورد؟
دستوراتي كه گفته شد تقريباً دو هفته پيش توسط مسئولان داده شده 
است. درحال حاضر فكر مي كنم، بعد از تصويب بودجه سال ۹6 و در ابتداي 

سال آينده عمليات اجرايي اصلاح محورها شروع شود. 
فكر مي كنيد چقدر زمان نياز اس�ت تا نقاط حادثه س�از 

اصلاح شوند؟
با توجه به اينكه بخشي از زيرساخت هاي محور فيروزان انجام شده است، 
پيش بيني مي كنم زمان زيادي براي اصلاح اين نقاط نياز نباشد. بنابراين 
اگر مسئولان به صورت جدي به دنبال اصلاح نقاط باشند، دركمتر از يك 
سال آينده تمام اين محورهاي حادثه ساز اصلاح مي شود و ديگر شاهد درد 
و رنج مسافران نخواهيم بود. درحال حاضر براي اصلاح اين نقاط مسئولان 
پيشنهاد داده اند كه نزديك به 70 ميليارد تومان اعتبار در نظر گرفته شود. 

ترافيك چهاردانگه، معضلي در مسيرتوسعه
احداث خط مترو و اتصال آن به متروي تهران مي تواند در كاهش بار ترافيكي چهاردانگه كمك شاياني كند

 سكونتگاه هاي حاشيه اي
 زنجان را درخود مي بلعند

20 درصد از جمعيت 400 هزار نفري زنجان در سكونتگاه هاي غيررسمي سكونت دارند

پس از 14 سال وقفه
نمايشگاه كتاب كاشان برگزار مي شود 

رئيس اداره فرهنگ و ارش�اد اسلامي     اصفهان
كاش�ان از برپايي نمايشگاه سراسري 
14 س�ال در كاش�ان خب�ر داد. از گذش�ت  بع�د  كت�اب 
مصطفي جوادي مقدم گفت: نمايشگاه هاي كتاب استاني يكي از مهم ترين 
رخدادهاي فرهنگي در استان هاي كشور اس��ت كه در مراكز استان برگزار 
مي گردد اما با توجه به برنامه ها و فعاليت هاي شهرستان كاشان در راستاي 
ترويج فرهنگ كتاب و كتابخواني و همچنين ديدار مس��ئولان شهرستان 
كاشان با معاون فرهنگي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در خصوص برگزاري 
نمايشگاه كتاب استاني مقرر شد نمايشگاه كتاب استان اصفهان بعد از گذشت 
14 سال در كاشان برگزار گردد.  وي افزود: اين نمايشگاه با حضور بيش از 200 
ناشر از سراسر كشور از تاريخ 13 لغايت 18 بهمن در كاشان برگزار خواهد شد.  
دبير شوراي فرهنگ عمومي كاشان گفت: با توجه به موافقت آيت الله نمازي 
نماينده ولي فقيه، امام جمعه و رئيس شوراي فرهنگ عمومي كاشان اين 
نمايشگاه در مصلاي بقيه الله اعظم برگزار خواهد شد.   رئيس اداره فرهنگ 
و ارشاد اسلامي كاشان بيان داشت: كليه ناشران سراسر كشور تا 24 دي ماه 
مي توانند با مراجعه به سايت مؤسسه نمايشگاه هاي فرهنگي ايران به آدرس 

www. icfi. ir جهت حضور در اين نمايشگاه ثبت نام نمايند.

مشاركت 6 هزار بسيجي البرزي در امر سازندگي  
فرمانده سپاه استان البرز با اعلام مشاركت 6     البرز
 هزار نفري بسيجيان البرزي در امر سازندگي، 
از ارائه تس�هيلات از سوي سپاه براي رونق روس�تاهاي استان خبر داد. 
سردار علي استادحسيني در خصوص شعار سال جاري مبتني بر »اقتصاد 
مقاومتي، اقدام و عمل« اظهار كرد: سپاه استان در بحث اقتصاد مقاومتي 
و در حوزه بسيج سازندگي برنامه هاي مؤثري را انجام داده است.   به گفته 
استادحسيني يكي از محورهاي اصلي اقتصاد مقاومتي بحث اشتغال زايي 
است كه در اين خصوص سپاه با ايجاد اشتغال براي پنج هزار نفر در سطح 
استان گام مؤثري برداشته است.   وي گفت: يكي از مهم ترين برنامه هاي 
سپاه بحث اردوهاي جهادي بود كه بر اساس اين طرح نه تنها در سطح استان 
بلكه خارج از استان نيز خدمات رساني با هدف محروميت زدايي همچنان در 
حال انجام است.  اين مسئول با تأمل بر نقش باورهاي ايماني در رشد كيفي 
برنامه ها، توضيح داد: سپاه و بسيج به واسطه باورهاي ايماني همواره درصدد 
بوده و هستند كه خلأ هاي موجود را چاره جويي كنند، در اين مسير مهم ترين 
نياز جامعه امروز ما بحث اشتغال است كه با ايجاد كارآفريني و اعطاي وام به 
متقاضيان در سطح استان موفق عمل كرده است.  فرمانده سپاه استان البرز با 
تأكيد بر اينكه در استان روستاهايي وجود دارد كه به دليل محروميت و عدم 
رسيدگي مطلوب در حال از بين رفتن هستند، افزود: سپاه و بسيج براي حل 
اين معضل در قالب بسيج سازندگي ورود كرده و با ارائه تسهيلات 20 ميليارد 

توماني مانع از بين رفتن روستاها و خالي شدن آن از سكنه شده است. 

آمارها نش�ان مي دهد حدود 20 درصد از جمعيت 400 ه�زار نفري زنجان در 
سكونتگاه هاي غيررسمي سكونت دارند كه اين موضوع سبب شده تا مشكلات 
بسياري در زمينه هاي مختلف اجتماعي و فرهنگي دراين منطقه روي دهد، در 
حالي كه مسئولان بارها قول هايي در زمينه حل مشكلات حاشيه نشيني به 
مردم اين مناطق داده اند، اما بررسي ها نشان مي دهد تاكنون هيچ اقدامي در 

زمينه حل اين معضلات انجام نگرفته است.  در همين رابطه اوايل هفته جاري 
بود كه مدير عمران راه و شهرسازي استان زنجان اعلام كرد: »براي ساماندهي 
سكونتگاه هاي غيررسمي و بافت فرسوده در زنجان ستاد بازآفريني توسعه 
پايدار شهري تشكيل شده اس�ت و براي هر يك از دستگاه هاي مختلف نيز 
وظايفي تعيين ش�ده كه كمك بس�ياري به حل اين معضلات خواهد كرد.«

ميترا شهبازي

محمدرضا سوري 
   گزارش يك

 تأمين مسكن 94 خانوار معلول گلستاني
 از سوي راه و شهرسازي  

مدير مسكن و ساختمان راه و شهرسازي     گلستان
گلستان با اشاره به انعقاد تفاهم نامه تأمين 
مس�كن خانوارهاي معلولين واجد ش�رايط و تحت پوشش سازمان 
بهزيستي در استان، گفت: زمين و واحدهاي مسكوني براي 94 خانوار 
مذكور در استان تأمين شده و به اقدام و شروع عمليات اجرايي براي 
انجام ساير اقدامات از سوي دس�تگاه ها و نهادهاي متولي نياز دارد. 
محمود تيموري ادامه داد: زمين و واحد مس��كوني تأمين شده شامل 
تأمين زمين براي 37 خانوار و تأمين واحد مس��كوني براي 57 خانوار 
مي باشد.  وي به تشريح اقدامات انجام شده براي تأمين زمين اين اقشار 
پرداخت و افزود: براي 27 خانوار از 37 خانوار متعهد شده در تفاهم نامه، 
از اسفند ماه سال گذشته در شهرستان هاي گرگان، آق قلا، آزادشهر، 
كردكوي و رامي��ان، اراضي به مس��احت 3145 مترمربع، تهيه و طي 
قراردادي به انجمن خيرين مسكن ساز اس��تان تحويل و واگذار شده 
است.  تيموري با اش��اره به اينكه راه و شهرسازي گلستان در راستاي 
وظايف قانوني و نوع دوستانه خود، تكاليف محوله در اين تفاهم نامه را 
در شهرستان هاي ياد شده تا اين مرحله به اجرا درآورده، اظهار داشت: 
در شهرستان علي آبادكتول براي تأمين زمين 5 خانوار از مددجويان 
هم پيگيري هاي لازم شده و اداره كل براي خريد اراضي مورد نياز اين 
مسئله در جلسات متعدد كميته راهبري استان هم اعلام آمادگي كرده 
اما تاكنون زميني كه داراي سند مالكيت و فاقد مشكل براي مددجويان 
باشد، يافت نشده و كميته مذكور نيز، موردي معرفي نكرده است.  اين 
مقام مسئول در گلستان با بيان اينكه تهيه زمين براي اين عزيزان در 
شهرستان علي آباد در دست پيگيري است، اضافه كرد: در شهرستان 
راميان و گاليكش، واگذاري زمين با معارضاتي روبه رو بوده كه در دست 

پيگيري براي آزادسازي است. 


